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خبر ادامه از صفحه 2

فرش قرمز  برای خارج نشینان
 از  واقعیت  تا  رؤیا

 البته او مشــخص نکرده بود که آیا موانع تردد 
به ایران صرفا منحصر به داشــتن پرونده است و آیا 
مرکزی برای اســتعلام در مورد ماهیت این پرونده ها 
وجــود دارد تا ایرانیانی که درصدد ســفر به ایران و 
بازگشت از این ســفر هستند، بتوانند به آن مراجعه 
کنند. زیرا آنچه مانع بازگشت ایرانیان می شود، صرف 
داشــتن پرونده قضائی یا امنیتی نیست زیرا بسیاری 
بعد از انقلاب کشور را ترک کرده اند و حتی نمی دانند 
زمان بازگشت به ایران با آنها چگونه برخورد خواهد 
شــد؛ به ویژه افــرادی که فعالیت سیاســی خاصی 
نداشته اما مثلا در حوزه موسیقی یا امور فرهنگی و 

اجتماعی فعال بوده اند.
همچنین ورود افراد دو تابعیتی همیشه با ریسک 
برخــورد امنیتــی همراه بــوده و پذیــرش فعالیت 
اقتصادی یــک دوتابعیتی آن هم در ســایه نگرانی 
از فعالیــت آنها همچنــان وجود دارد. از یک ســو 
می خواهیم ایرانیان خارج نشین برای سرمایه گذاری 
وارد ایران شوند و از سویی دیگر اقدامات اقتصادی 
آنها زیر ذره بیــن امنیتی ها با ترس از جاسوســی و 
خیانت همراه اســت که نبود اعتماد متقابل شرایط 

همکاری را سخت و تقریبا ناممکن کرده است.
ایــران تابعیت مضاعــف را نمی پذیــرد و افراد 
دارای تابعیت مضاعف بــرای انجام امور اقتصادی 
و فرهنگی در مسیر کسب مجوز ها به درهای بسته 

برخورد می کنند.
حال کــه مجلــس از تدوین لایحــه حمایت از 
بازگشــت ایرانیان به وطن استقبال کرده، دولت باید 
بحث نگاه امنیتی به دوتابعیتی ها را مورد توجه ویژه 
قرار دهد و  زمینه قانونی شدن فعالیت آنها را فراهم 
کند. از ســویی دیگر اگر همه ایرانیــان می توانند به 
کشور بازگردند، امکان حضور هنرمندان بدون ترس 
از بازجویی و زندان هم باید تعیین تکلیف شــود که 
چه افرادی با چه شــرایطی مجوز حضور و فعالیت 
در ایران را خواهند یافت. نمی توان به خارج نشینان 
وعده حمایت برای بازگشت داد و به محض ورود با 

انواع ممنوعیت فعالیت مواجهشان کرد.
در همین رابطــه مهدی حجتی، حقوق دان، در 
واکنش به دعوت دســتگاه قضا و ســایر مسئولان 
بــه بازگشــت خارج نشــینان، معتقد اســت: «این 
سخنان اگرچه نشــان از سیاست قوه قضائیه برای 
تسهیل ورود اتباع ایرانی مقیم در سایر نقاط جهان 
به کشــور دارد لیکــن اجرائی شــدن آن ملازمه با 
فراهم کردن مقدمات لازم برای اجرای این سیاست 
مستحســن دارد و ضروری اســت که ابتدا به ساکن 
قوه قضائیــه اقدامات لازم برای اعتمادســازی در 
جهت بازگشــت ایرانیان خارج از کشور را به انجام 
رساند، در غیر این  صورت نتیجه ای از این فراخوان 
مانند سایر موارد که توسط دیگر مسئولان بیان  شده 

حاصل نمی شود».
به گفته این وکیل دادگســتری «اصولا در قوانین 
ما چیزی به نام ممنوع الورودی به کشور وجود ندارد 
و اتباع ایرانی هر  زمان کــه اراده کنند، می توانند به 
کشور وارد شوند؛ لیکن مشکل ایرانیان خارج نشین، 
ممنوع الورودی به کشور نیست بلکه ضبط گذرنامه 
در موقع ورود به کشور  یا ممنوع الخروجی احتمالی 
ایشــان پــس از ورود به کشــور و وجــود مصادیق 
متعــددی از افراد اســت که پــس از ورود به ایران 
بازداشــت  یا بــا اتهامات متعدد مواجه شــده اند و 
همین امر باعث می شود بســیاری از ایشان تاکنون 
علی رغم علاقه وافر به وطن، درخصوص بازگشــت 

به کشور مردد باشند».
این عضو هیئت مدیره کانون وکلای دادگســتری 
مرکز با اشــاره به اینکه نهادهای امنیتی نیز باید در 
کنــار و همراه قوه قضائیه برای تســهیل بازگشــت 
ایرانیان به کشــور تلاش کنند، گفــت: «نمی توان از 
ایرانیان مقیم خارج از کشور دعوت کرد که به ایران 
بازگردند اما هم زمان، هماهنگــی لازم با نهادهای 
امنیتی برای تسهیل این اقدام صورت نگیرد. بدیهی 
اســت وقتی که نهادهــای امنیتی گزارشــی درباره 
ایرانی خارج نشــینی که به کشــور بازگشــته تقدیم 
مراجع قضائی می کنند، لاجرم فرایند تعقیب کیفری 
فــرد آغاز و ممکن اســت منتهی بــه صدور حکم 

محکومیت وی شود».
بنا بر آنچه کارشناســان و مســئولان کشور بیان 
می کنند، به موجب اصل ۴۱ قانون اساسی، تابعیت 
کشــور ایران حق مســلم هر فــرد ایرانی اســت و 
نمی تــوان مانعی بــرای ورود ایرانیــان ایجاد کرد 
اما تــرس از ممنوع الخروجی و  ســایه برخورد های 
امنیتی همچنان وجود دارد و دولت و  مجلس باید 

راهکاری برای حل این نگرانی ها بیندیشند.

جایگاه ستاد امر  به  معروف و  
نهی از منکر  کجاست؟

ما تمام شــرایطی را که دین اسلام و بزرگان دینی 
برای کار امر به معروف و نهی ازمنکر تعیین کرده اند، 
در کلاس های ستاد امر به معروف و نهی ازمنکر برای 

افراد می گوییم».
عباس عبــدی، فعال سیاســی اصلاح طلب نیز 
واکنش جالبی به این درگیری نشان داده و در توییتر 
نوشــته اســت: «اگر می خواهید خانمی را که با یک 
روحانی در قم درگیر شــد محاکمه کنید، حتما ابتدا 
او را با وثیقه آزاد و ســپس به صورت علنی محاکمه 
کنید تا مردم هم بتوانند داوری کنند. هر چند به نفع 
آقایان است که ماجرا در همین مرحله مختومه شده 

و کش پیدا نکند».
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تورم در قانون گذاری، عدم توفیق در نظارت

دستاورد ۲ ساله مجلس اصولگرایان
دارند؟ پارلمان نشینان به خواسته رئیس مجلس وفا

اعلام آخرین وضعیت پیگیری 
حقوقی شهادت سردار سلیمانی

شرق: روز گذشــته معاون حقوقی سپاه، سردار  �
ســهرابعلی شــمخانی، درباره آخریــن وضعیت 
پرونده ســردار ســلیمانی و اقداماتی که از ســوی 
سپاه در این زمینه انجام شده است، گفت: از همان 
روز اول ســپاه پاســداران بررســی موضوع را آغاز 
کرد، چرا که سردار ســلیمانی هم به عنوان یکی از 
مقامات کشــور و همچنین شــخصیتی مردمی که 
نیاز به توضیح نیست، شناخته می شوند. به گزارش 
مهر شــمخانی ادامه داد: علاوه بر این موضوعات، 
ایشــان عضو سپاه بودند و از ســوی این مجموعه 
شــکایتی تنظیم و تقدیم مراجع قضائی شد و این 
پرونــده الان با تلاش همکاران با اطلاعات جامع و 
کامل تهیه شده است و ۵۰ نفر متهم اعم از ترامپ 
دارد. معاون حقوقی ســپاه پاســداران اضافه کرد: 
همــه متهمان این پرونده آمریکایی هســتند. البته 
کسان دیگری هم مانند افرادی از کشور انگلیس در 
این گروه قرار می گیرند. شمخانی با اشاره به اینکه 
پرونده اکنون به مرحله خوبی رسیده و پیش نویس 
کیفرخواســت در مراجع قضائی آماده شده است، 
تصریح کرد: البته قریب به دو سال می شود که این 
کار خروجی جدی نداشته و تصمیمی برای جدیت 
کار در میان نبوده اســت. وی در پاســخ به سؤالی 
مبنی بر اینکه آیا ســازمان ملل بایــد در این مورد 
برای حصول نتیجه ورود کند، گفت: حتی در حوزه 
بین الملل هم ما باید پیگیری کنیم، آنها (نهادهای 
بین المللــی) بــرای ما اقــدام خاصــی نمی کنند. 
بــه گفته معــاون حقوقی ســپاه، وزارت خارجه و 
معاونت حقوقی و حتی مرکز حقوقی که در دولت 
قبل ماهیت جداگانه داشته اند باید پیگیر این پرونده 
می بودنــد که پیگیری آنها خروجی درخور توجهی 

نداشته است.
آیــت االله جنتــی نیز روز گذشــته با اشــاره به 
ســالگرد ترور شــهید ســلیمانی گفــت: اگر این 
شــهادت ها نبود، ایــن تاریخ درخشــان هم رقم 
نمی خورد و قطعا شــهدا به خصوص حاج قاسم 
سلیمانی ظرفیت الگو شدن برای جوانان را دارند 
و بایــد از این ظرفیت اســتفاده شــود. به گزارش 
روابط عمومــی شــورای نگهبان، آیــت االله احمد 
جنتی، دبیر شورای نگهبان، در سخنانی در جلسه 
شورای نگهبان با اشاره به «جنایت آمریکا در ترور 
شهید سلیمانی» اظهار کرد: حاج قاسم سلیمانی 
تربیت یافتــه شــاخص مکتب امــام خمینی(ره) 
و انقلاب اســلامی بود؛ این شــهید عزیــز، چهره 
درخشــان و جهانی مقاومت در مقابل اســتکبار 
جهانی بــود که عجــز و ناتوانی دشــمنان را در 
مقابل اسلام نشان داد. دبیر شورای نگهبان با بیان 
اینکه شــهادت حاج قاسم ســلیمانی، جنایتکار و 
شقی بودن آمریکا را به جهانیان نشان داد، تصریح 
کرد: شــهید ســلیمانی در دوران حیات مبارکش 
عامل شکست دشمنان بود و شهادتش هم عامل 
روســیاهی و زبونی آنها شد. جنتی ادامه داد: اگر 
این شــهادت ها نبود، این تاریخ درخشــان نیز رقم 
نمی خورد و قطعا شــهدا به خصوص حاج قاسم 
سلیمانی ظرفیت الگو شدن برای جوانان را دارند 
و باید از این ظرفیت اســتفاده شــود. وی در پایان 
گفت: لازم است ابعاد شخصیتی شهید سلیمانی 
به عنوان یک قهرمان ملــی و جهانی با ابزارهای 
مختلــف به خصوص ابزار هنر به تصویر کشــیده 

شده و به جهانیان نشان داده شود.

 آگهي عمومي ارزيابي كيفي مناقصه گران مناقصه 
يك مرحله اي شماره ۱۴۰۰/۵۵۸م م (بصورت فشرده)
موضوع: خدمات فني، مهندسي تعميرات و نگهداري 

واحدهاي بهره برداري (دارخوين، غرب كارون، جفير 
تصفيه خانه ها و پيش تصفيه خانه ها)

شرکت نفت و گاز اروندان (مناقصه گزار) در نظر دارد خدمات موضوع 
فوق را از طریق شــرکت هــاي واجد صلاحیت داخلــی (پیمانکار) 
تامین نماید. لطفاً جهت کســب اطلاعات بیشــتر و چگونگي حضور 
 در این مناقصه به وب ســایت شــرکت نفت و گاز اروندان به آدرس
 AOGC.ir مراجعه فرمایید.در صورت نیاز با شــماره تلفن کمیسیون 

مناقصات ۸۸۷۲۴۲۵۶-۰۲۱ تماس حاصل فرمایند.

۱۲۴۹۰۷۴ شناسه آگهی  نوبت اول

شرکت ملی نفت ایران
شرکت نفت و گاز اروندان

سند مالکیت راهور خودرو دنا+ رنگ نقره ای متالیک 
مدل ۱۴۰۰ با شماره پلاک ۹۸ ص ۳۱۹ ایران ۴۰ و 
شماره موتور 147H0543614 و شماره شاسی 

NAAW21HU5ME350874 به نام
 مفقود گشته و از درجه اعتبار ساقط است.

برگ سبز و فاکتور فروش خودرو دنا مدل 1397
NAAW01HE0JE104551:شماره شاسى

147H0416381:شماره موتور
شماره پلاك:67 ایران 177 و 16

مفقود گردیده و فاقد اعتبار مى باشد.

اینجانب عزت اله محمد غفورى 
ورثه گل چهره ظفرى زاده (ورثه شهربانو صبیه حاجى عبدالمحمد) مالک بخشى از سهم 

مشاع به پلاك ثبتى 119 فرعى از 75 اصلى واقع در قریه فاجان به نشانى: کیلان دماوند-
فاجان-اطاقسرا متقاضى تعیین بستر و حریم رودخانه /مسیل /نهر در داخل و مجاورات 
پلاك ثبتى فوق الذکر مى باشم و حسب اعلام امور آب دماوند براساس ضوابط و مقررات 
جارى تعیین بستر و حریم منوط به مراجعه کلیه مالکین مشاعى و امور آب و تکمیل پرونده 
میباشد لذا از کلیه مالکین مشاعى تقاضا مى شود بادردست داشتن مدارك مالکیت خود 

ظرف مدت 10 روز از مدت انتشار آگهى به امور منابع آب دماوند به نشانى دماوند گیلاوند 
بلوار آیت اله خامنه اى روبه روى سالن ورزشى ولیعصر (عج)مراجعه نمایید

 بدیهى است عدم مراجعه مالکین مشاعى ظرف مدت مقرر فوق ،نافى اقدامات شرکت آب 
منطقه اى تهران (امور آب دماوند )

نبوده و بستر وحریم اعلامى براى کلیه مالکین مشاعى لازم الرعایه مى باشد.                                         

(آگهى فقدان مدرك تحصیلى)
مدرك تحصیلى اینجانب احسان بارانى  فرزندمحمد انور به شماره  شناسنامه 

3580508016  و شماره دانشجویى 9113913 صادره ازایرانشهر در 
مقطع کارشناسى رشته جغرافیا  گرایش برنامه ریزیى شهرى صادره ازدانشگاه  

سیستان و بلوچستان شهرستان زاهدان مفقود گردیده وفاقداعتبار مى 
باشد.از یابنده تقاضا میشوداصل مدرك را به دانشگاه  سیستان و بلوچستان 

شهرستان زاهدان به نشانى : سیستان و بلوچستان-شهر زاهدان بلوار 
دانشگاه دانشگاه  سیستان و بلوچستان ارسال نماید.

مجلس یازدهم بــا ادعای عبور 
از قانون گــذاری به ســمت نظارت، 
ســر کار آمد؛ اما با گذشــت نزدیک 
به دو ســال از عمر ایــن پارلمان، به 
نظر می رســد ماجرا برعکس شــده 
اســت؛ تورم طرح هــا و آن طور که 
یک نماینده گفته اســت عدم توفیق 
در بعــد نظــارت. ابراهیــم عزیزی 
روز گذشــته در نطــق خــود گفت: 
در  کنیــم مجلس  اعتــراف  «بایــد 
نظــارت کارنامه قابــل قبولی ندارد 
که اگر چنین بود، نباید امروز شــاهد 
مشــکلات اقتصــادی، معیشــتی و 
این  باشــیم».  افسارگســیخته  تورم 
گفتــه نماینــده مجلــس در حالی 
اســت که مجلس یازدهم جلسات 

سه شنبه های خود را هم به حوزه نظارت اختصاص 
داده اســت؛ اما به نظر می رسد برخلاف ایده رئیس 
مجلــس که اولویــت را با نظــارت قــرار داده بود، 
پارلمان نشــینان همچنان بر قانون گذاری طرح محور 
اصــرار دارند؛ آن هم در حالی که اصل بر ارائه لوایح 
اســت تا طرح ها. یک نماینده مجلس ســال گذشته 
گفته بــود: «۹۵ درصد پیشــنهادهای نمایندگان در 
صحن علنی مجلس رأی نمی آورد. نظام میلیاردها 
تومــان بــرای مجلس هزینــه می کند، ولــی گاهی 
اوقــات طــرح موضوعــات فرعــی و غیرتخصصی 
مســیر بررســی های لوایح و طرح هــا را در مجلس 
تغییر می دهد». خبرگزاری فارس آبان ســال گذشته 
در گزارشــی نوشــته بود: «حجم بــالای طرح های 
اعلام وصول شــده در همین شش ماهه عمر مجلس 
یازدهــم، خود گواهی بر ضــرورت اصلاح آیین نامه 
داخلی برای کارآمدی قانون گذاری است». خبرگزاری 
ایرنا نیز مرداد در گزارشی دیگر به اعلام وصول بیش 
از ۳۰۰ طرح از طرف هیئت رئیســه مجلس یازدهم 
اشاره کرده و نوشته بود: « پیامد مهم آن تورم قوانین 
و ایجــاد نوعــی به هم ریختگی و ســردرگمی برای 
مجریان قانون و مردم اســت... در مقایســه با لوایح 
ارائه شده از سوی دولت ها،  طرح ها از بار کارشناسی 
کمتــری برخوردارند... این طرح ها بدون اینکه  آورده 
خاصی داشته باشــند، برای نهاد قانون گذاری کشور 
هزینه بر بوده اند و زمینه ســاز برداشــت های سیاسی 
از رویکرد و رفتار مجلس شــده اند». یکی از ایراداتی 
که به مجلس دهم گرفته شــده بود، این بود که چرا 
۷۰۰ طرح ارائه کرده؛ اما کمتر از نصف آن را مجلس 

فعلی فقط در یک سال ارائه کرده است.
ماجرای شیفت از قانون گذاری به سمت نظارت 
را نخستین بار باقر قالیباف در ابتدای مجلس فعلی 
پیــش کشــید و اعلام کرد بــه اندازه کافــی قانون 
تصویب شــده و حــالا وقت نظارت اســت. اگرچه 

مشــخص بود این ایده بیشــتر برای ســال نخست 
مجلس فعلی کــه هم زمان با دولتی غیر همســو 
بــود کارکرد دارد و تأکید بر آن نیز بیشــتر سیاســی 
تبلیغاتی اســت؛ تا جایــی که وقتی به ســفرهای 
اســتانی قالیباف هم انتقاد می شد، او بیان می کرد: 
«نظــارت بر روند اجــرای طرح هــا و پروژه های در 
دست اجرا در کشور» به خاطر «نزدیک بودن موعد 
تنظیم بودجه ســال آتی» مهم اســت. در نخستین 
دیداری هم کــه قالیباف بعد از انتخــاب به عنوان 
رئیس مجلس با اعضای شــورای نگهبان داشــت، 
هم او و هم دبیر شــورای نگهبــان متفق القول بر 
وظیفــه نظارتی مجلس به عنوان یک اولویت تأکید 
کردند. آیــت االله جنتی گفته بــود: در بعد نظارتی 
مجلــس بر قوه مجریه، باید به گونه ای عمل شــود 
که نه مقابل دولت بایســتد و نه تسلیم دولت شود، 
بلکه باید نظارت مســتقل و حرفه ای داشــته باشد 
که این مقوله وظیفه ســنگینی اســت و باید جدی 
گرفته شود. قالیباف نیز با بیان اینکه وظیفه مجلس 
اجرائی نیســت، گفته بود مصمم هســتیم اولویت 
مجلس را از تقنین به نظــارت تغییر دهیم؛ چراکه 
در بسیاری از موارد نیازی به قانون جدید نداریم و با 
نظارت دقیق، مشکلات در حوزه اجرا حل و اعتماد 

مردم هم به نظام بیشتر می شود.
تأکید بــر نظارت به جای قانون گــذاری، در دیگر 
گفته های رئیس فعلی مجلس هم دیده می شــود. 
قالیباف بارها اولویت مجلــس را نظارت بیان کرده 
و گفته است: با تورم قوانین مواجه هستیم، بنابراین 
بایــد به نظارت بر اجــرای قوانین توجــه کرده و به 
ســمت تنقیح برویم و صرفا در حد نیاز قانون گذاری 
داشته باشــیم. او حتی بر لزوم نظارت آنلاین دیوان 
محاسبات کشور بر چگونگی اجرای قانون بودجه و 
ارائه گزارش های مدون تأکید کرده است. او شهریور 
گفته بود که قرار است هر دو ماه یک بار گزارش اولیه 

از نظارت بر بودجه نیز ارائه شود. او گفته بود دیوان 
محاســبات مهم ترین نقش نظارتی بر بودجه را دارد 
و کمیســیون اصل ۹۰ مجلس و سایر کمیسیون های 
تخصصی نیــز نظارتی جدی بر امور دارند. همچنین 
حضــور نماینــدگان مجلــس به  عنوان عضــو ناظر 
در مجامع و شــوراهای اســتانی و کشوری، فرصت 
خوبی برای نظارت است. قالیباف در ادامه تأکیدات 
خــود بر وظیفه نظارتی مجلــس به اقدامات هیئت 
تطبیق قوانین بر اســاس اصل ۱۳۸ قانون اساســی 
اشــاره کرده و گفته بود: تذکر، ســؤال، اســتیضاح و 
تحقیق و تفحــص از دیگر بازوهای نظارتی مجلس 
هســتند که تمام اینها زمانی اثرگذار خواهد بود که 
همه ایــن ابزارهــا در هماهنگی با هــم کار کنند و 
اگر پراکنده کاری شــود، اثری ندارد که در این راســتا 
جلسات حوزه نظارتی را برقرار کرده ایم تا تحولی در 
حوزه نظارت ایجاد کنیم و دیوان محاســبات کشــور 
و گزارش هــای آن نیز رکن رکین نظارت های مجلس 
است. او حتی گفته بود که مجلس جلسات روزهای 
سه شنبه خود را به بررســی های نظارتی اختصاص 
داده و گزارش ها شــفاف و روشــن بیان می شــود تا 
نمایندگانــی که قرار اســت عضو کمیســیون تلفیق 

شوند، اطلاعات دقیق داشته باشند.
روز گذشــته نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس با اشاره به مشکلات مسکن 
و پرداخت چند ده هــزار میلیارد ریال ارز چهارهزارو 
۲۰۰ تومانی در کشــور تأکید کرد: اگر نظارت مجلس 
قاطع بود، شــاهد چنین مشــکلات و البته تشــکیل 
قرارگاه مــرغ و افزایش قیمت به پــرواز  درآمده آن 
نبودیــم. همچنین اگــر نظارت مجلــس قاطع تر و 
جدی تر جلوه می کرد، شــاهد انحرافــات عجیب از 
بودجــه نبودیم. نباید عــدول از قانون امری عادی و 
طبیعی جلوه می کرد و این نظارت مجلس است که 
امید را در دل مردم زنده نگه داشــته است. ابراهیم 

عزیزی در جلســه علنی دیروز مجلس 
در نطق میان  دستور خود گفت: مجلس 
با دو بال قانون گذاری و نظارت به پرواز 
قانون گذاری  از  صرف نظــر  در می آیــد. 
که بایــد به ســمت کیفی شــدن برود، 
امر مهم نظارت بر اجــرای قوانین باید 
مورد توجه قرار گیرد. باید اعتراف کنیم 
مجلس در نظــارت کارنامه قابل قبولی 
نــدارد که اگر چنیــن بود، نبایــد امروز 
شاهد مشــکلات اقتصادی، معیشتی و 
تورم افسارگسیخته باشیم. وی با اشاره 
بــه ورود مجلــس یازدهم به بررســی 
و تصویــب دومین بودجــه خود گفت: 
رســالت ما اقتضــا می کنــد بودجه ای 
در مجلــس تصویب شــود کــه ضمن 
توجه جدی به رونق تولید، گره گشــایی 
از واحدهای تولیدی و زمینه ســازی برای شکوفایی 
اقتصادی، تورم غیرقابل تحمــل بر مردم را تحمیل 
نکنــد. بودجه ۱۴۰۱ باید ضمن توجــه به عدالت در 
مجلــس، تلاش کند با تصویب قوانین مؤثر و کارآمد 
از تمرکزگرایــی و انحصــار اختیــارات در ســطوح 
مرکــزی جلوگیری کند و با توزیــع منابع و کم کردن 
محرومیت ها، زمینه اجرای پروژه های بزرگ و محرک 
کشــور را فراهم کنــد. این همه تمرکز و وابســتگی 
به ســازمان برنامه و بودجــه و وزرا و نهادها دلیلی 
ندارد. نایب رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شورای اسلامی در پایان خطاب به 
وزیر اقتصاد گفته است: امان از ظلم بانک ها! هفته 
گذشته فردی به من مراجعه کرد و گفت ۵۲ میلیون 
تومان وام گرفته و ۹۹ میلیون تومان پرداخت کرده و 

همچنان با مشکلاتی مواجه است.
پیش تر هــم کوهکن، نماینده ســابق مجلس، با 
اشــاره به نقش دوم مجلس در جلوگیــری از بروز 
فســاد گفته بود: نظارت بر جلوگیری از بروز فســاد 
مهم تر از نظارت دســتگاه قضائی اســت؛ چراکه بر 
فرض اگر مســئولی تخلفی از قوانین انجام دهد که 
مستوجب مجازات باشــد، قوه قضائیه وظیفه خود 
می دانــد که با آن مــورد برخورد کنــد، ولی نظارت 
مجلــس می توانــد پیــش از وقوع جرم یــا تخلف 
خود را نشــان دهد؛ به این صــورت که چون نظارت 
مجلس بر حسن اجرای قوانین است، اگر مدیری در 
یک مجموعه توان مدیریتی نداشــته باشد و معقول 
و صحیــح و در چارچوب قانــون فعالیت نکند و در 
یک کلام مدیری توانمند نباشد، مجلس می تواند در 
راستای وظیفه نظارت بر حسن اجرای قوانین، بدون 
رودربایســتی بــا آن مدیر برخورد کند تــا عذر وی را 
بخواهند. در عین حال در جریان این نظارت می تواند 
مــواردی را که نیازمنــد برخورد قضائی و تشــکیل 

پرونده هستند نیز به قوه قضائیه معرفی کند.

غلامعلــی رجایــی، فعال سیاســی و از نزدیکان 
اکبر هاشــمی، به تازگی در گفت وگو با ســایت «خبر 
سراســری» بــه ذکر مســائلی دربــاره ردصلاحیت 
سیدحســن خمینــی در انتخابات مجلــس خبرگان 
پرداختــه و گفته اســت: «من فکــر می کنم تفکری 
حاکم شــده اســت و آن تفکر این اســت که وجوه 
مشــترکی با دیگر جناح های سیاسی پیدا نمی کند و 
فکر می کند اشتراکی وجود ندارد و چون دست برتر 
را دارد، دیگران را به حاشــیه می برد. الان در شورای 
نگهبــان ببینید که نــوه امام هم تحمل نمی شــود، 
آیا ایــن افــراد در آن دنیا می توانند شــهادت دهند 
کســانی که در شــورای نگهبان هســتند صلاحیت 
علمی بســیاری از آنها از حســن خمینی که ۱۰ سال 
اســت درس خارج می دهد، بیشــتر است که ایشان 
را بــه دلیل امتحان رد کردند؟ من از آقای هاشــمی 
شنیدم که می گفتند ۱۳ نفر از افراد در خبرگان اصلا 
این امتحان را نداده اند یا در انتخابات مجلس ببینید 
چه چهره های ارزشــمندی را کنار زدند؛ مانند فرزند 
شــهید مطهری و شــهید صادقی و دیگران که روی 
نجابتشان ســکوت کردند. به  نظر من این گونه بار به 
مقصد نمی رســد، هر چند این طیف تصور می کند با 
یک سلیقه خاص می تواند کشــور را جلو ببرد. الان 
وزرای دولــت را ببینید در صحبت و عملکرد و اداره 

شهر ها و کشور توانایی لازم را ندارند».
او همچنین مطرح کرد: «آقای هاشمی حرف های 
ناگفتــه زیادی را بــا ما داشــت و نمی توانیم آنها را 
بگوییم. برخی حرف های آقای هاشــمی تا دو دهه 
آینده گفتنی نیســتند، چون مصلحت کشــور نیست. 
آقای هاشــمی وقتی به روش اعتدال تأکید می کرد، 
جمع بین تمامی گروه های سیاسی بود و توانست در 
ســال ۹۲ اصلاح طلبان را کنار اصولگرایان بنشانند و 

ایشان راضی به حذف کسی نبود».
روایــت رجایی دربــاره ردصلاحیت سید حســن 
خمینی در حالی اســت که پیش تــر هم بحث هایی 
مطرح شــده بود. ســال ۹۶ یعنی دو ســال بعد از 
ردصلاحیت سیدحســین خمینی، مرحــوم آیت االله 
محمد مؤمن، از فقهای شــورای نگهبان و از جمله 
کسانی که امتحان اجتهاد را برای انتخابات خبرگان 

برگزار می کردنــد، گفته بود که هیچ مرجعی در ایام 
انتخابات صلاحیت سیدحسن خمینی را تأیید نکرده 
است اما سیدســراج الدین موسوی در پاسخی که به 
آیــت االله مؤمن ارائه داده، نام تمــام مراجعی را که 
صلاحیت سیدحســن خمینی را تأیید کرده اند، آورده 
و نحوه بررســی صلاحیت سیدحســن خمینی را در 
شورای نگهبان روایت کرده است. او در بخشی از این 
پاسخ متذکر شده بود: «بهتر از هرکس می دانید چه 
کسی در شــوراى نگهبان مانع بررسی این صلاحیت 
شــد و حتی نگذاشــت در شــب آخر درباره ایشان 
رأى گیــرى صورت پذیرد». او بیان کــرده بود: «آقاى 
مؤمــن می گویند کســی از مراجــع صلاحیت یادگار 
امام را تأیید نکرده بود. جا دارد از ایشــان بپرســیم 
اگر از تعداد زیادى از بزرگان حوزه هاى علمیه که بر 
صلاحیت علمی یادگار امام اصرار کردند بگذریم، آیا 
آیت االله العظمی شــبیرى زنجانی و آیت االله العظمی 
جوادی آملی و آیت االله العظمی موســوى اردبیلی و 
آیت االله العظمی صانعی را شــما مرجع نمی دانید؟ 
آیت االله ســیدعلی محقق کــه در حوزه هاى علمیه 
به تقوا و علمیت کم نظیر مشــهور اســت و سال ها 
استاد یادگار امام بوده است و در نوشته اى محکم و 
کم نظیر به توانایی علمی یادگار امام و اجتهاد قاطع 
ایشــان شــهادت دادند، آیا این نمی توانســت مورد 
اعتماد شوراى نگهبان قرار گیرد؟ آیا شهادت صریح 
رئیس استفتائات دفتر امام و مسئول استفتائات رهبر 
انقلاب حضــرت آیت االله ســیدجعفر کریمی ارزش 
توجه نداشــت؟ آیا شــهادت و تأیید صریح بزرگانی 
از قبیــل آیت االله العظمــی محفوظی کــه به عنوان 
وصی آیت االله العظمی بهجت شــناخته می شــوند، 
از ارزش لازم برخــوردار نبود؟ آیا تأیید اجتهاد یادگار 
امــام در مراتب بالاى آن در نامــه آیت االله العظمی 
راستی کاشــانی نمی توانست مورد عنایت قرار گیرد؟ 
آیا تأکید امثال حضرات آیات امینی، صانعی، مقتدایی، 
فاضل لنکرانی  و  موســوى بجنوردى  فیض گیلانــی، 
کافی نیســت؟ آیا شــوراى نگهبان خود را ملزم به 
رعایت فرمایــش آیت االله العظمی وحید خراســانی 
نمی دانــد؟ آیا تماس هاى مکرر حضرات آیات عظام 
جوادى آملی و صافی گلپایگانی براى احراز شــوراى 

نگهبان کافی نیســت؟ به  نظرم عواملی مانع توجه 
حضرت آقاى مؤمن شــده است... مگر ماه هاى قبل 
از انتخابات آیت االله امینی با شــما تماس نگرفتند و 
شما شــخصا نگفتید صلاحیت علمی یادگار امام را 
از نوشته هاى ایشــان قبول دارید؟ آیا آیت االله یزدى 
از اعضــاى شــوراى نگهبان بارها تأکیــد نکردند که 
سیدحســن خمینی را به ســبب مقاله اى که چندین 
سال قبل درباره شــبهه عباییه نوشته است، مجتهد 
می داننــد؟ آیا شــما به آیــت االله امینــی نفرمودید 
یــادگار امام حتما بــه حکم اولیه شــوراى نگهبان 
اعتــراض کند، چون من مســئول امتحانات هســتم 
و در مرحلــه بازنگرى تأیید می کنــم؟... من مطمئن 
هســتم جناب عالی بهتــر از هرکســی می دانید که 
یادگار مظلوم امام از صلاحیت علمی و سیاسی لازم 
برخوردار اســت و بهتر از هر کس می دانید چه کسی 
در شــوراى نگهبان مانع بررسی این صلاحیت شد و 
حتی نگذاشت در شــب آخر درباره ایشان رأى گیرى 
صورت پذیرد. در اینجــا فقط به  همین جمله یادگار 
دیگــر امــام حجت الاسلام و المســلمین ســیدعلی 
خمینی که سال گذشته در قائم شهر ایراد شد، اشاره 

می کنم که گفتند «اگر بحث امتحان اســت، آیت االله 
مؤمــن گفتنــد امتحــان لازم نیســت. نمی خواهم 

تک تک آقایان را اسم ببرم 
امــا همــه می دانند علت 
رد صلاحیت ایشان امتحان 
نبود و آقایان شــاهرودی، 
یزدی  آیــت االله  و  مؤمــن 
گفتنــد مســئله، امتحــان 
نبود!... اگــر نمی توانید در 
جریانات،  برخــی  مقابــل 
مــوارد را آن گونه که بوده 
بگوییــد؛ خواهش می کنم 
از  با ســکوت مثل گذشته 

کنار موضوع بگذرید».
رجایی  غلامعلی  حالا 
روایت می کند که آیت االله 
هاشــمی گفتــه بــود که 
بدون  خبــرگان  عضو   ۱۳
آزمــون وارد این مجلس 

شده اند.

خبرگانى که آزمون ندادند
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